
سه شنبه ۲۸ مهر ماه 21394

پافشاریایرانبرتشکیلکمیتهحقیقتیاب
جلسه فوق العاده کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی با مسئولان سازمان حج و زیارت تشکیل شد.  سخنگوی کمیسیون 
امنیت ملی ضمن اعلام این خبر، اظهار داشت: »علاءالدین بروجردی رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
در این جلسه بیان کرد همان گونه که رهبر معظم انقلاب فرمودند فاجعه منا نباید به سکوت و فراموشی سپرده شود«. نوذر شفیعی 
افزود: »بروجردی تاکید کرد بدون تردید دولت عربستان و برگزارکنندگان این مراسم مهم جهان اسلام در این فاجعه مقصرند 
و باید در برابر مسلمانان پاسخگو باشند«. وی با تاکید بر اینکه عربستان سعودی مسئول این فاجعه است، خاطرنشان کرد: »تا 
زمانی که وضعیت افرادی مانند غضنفر رکن آبادی سفیر سابق جمهوری اسلامی ایران در لبنان مشخص نشود، مسئولیت 

سرنوشت آن ها با دولت عربستان است. رئیس این کمیسیون همچنین در این جلسه فوق العاده یادآور شد زمینه هایی مانند اقدامات اجتماعی، امنیتی، سیاسی 
درمورد رکن آبادی یک فرضیه جدی است.« سخنگوی این کمسیون ادامه داد: »رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی در این جلسه بر ضرورت تشکیل 
کمیته حقیقت یاب اسلامی تأکید و بیان کرد دولت عربستان به لحاظ مقررات بین المللی موظف است با این کمیته برای روشن شدن ابعاد این فاجعه همکاری 
کند. در ادامه این جلسه رئیس سازمان حج و زیارت گزارش مفصلی از اقدامات انجام شده درمورد زائران ایرانی، جان باختگان و مفقودین ارائه کرد«. نزدیک به 30 
روز از فاجعه منا می گذرد و هنوز دولت عربستان پاسخ قاطعی در این زمینه نداده است. همچنین طبق گفته های مسئولان عربستان، 36 زائر مفقود الاثر ایرانی 
هستند و 29 جسد در آن کشور دفن شدند. پیش تر معاونت حقوقی ریاست جمهوری مسئول پیگیری حقوقی این فاجعه شده بود. الهام امین زاده در این خصوص 

گفته بود: »ستاد پیگیری حقوقی با حضور حقوقدانان، وزارت کشور، سازمان حج، وزارت ارشاد، وزارت خارجه و وزارت اطلاعات تشکیل شد«.

ادبیاتوزیرخارجهعربستانسخیفومتفرعنانهاست
سخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش به اظهارات اخیر مقامات عربستان گفت: »دیدگاه عربستان انحصارطلبانه، 
غیرمنطقی، متفرعنانه، سخیف، غیرسازنده و مخرب است«. مرضیه افخم سخنان عادل الجبیر، وزیر خارجه عربستان 
را بدون صلاحیت خواند و اظهار داشــت: »وزیر خارجه ســعودی که کشــورش در بحران  های جاری منطقه رویکرد 
نظامی، امنیتی و افراط گرایانه در پیش گرفته و بیش از هفت ماه اســت که یمن کشور همسایه و مسلمان خود را هدف 
بمباران های بی  وقفه قرار داده؛ صلاحیت ســخن گفتن درمورد نقش منطقه ای ایران را ندارد«. وی افزود: »در حالی 
که جامعه بین المللی با درک نقش ســازنده و ثبات ساز جمهوری اسلامی ایران خواهان مشارکت و ایفای نقش بیشتر 

ایران اســت متاسفانه تنها کشوری که همچنان با رویکرد برد-باخت به تحولات منطقه نگاه می  کند و بر حذف سایرین اصرار دارد، عربستان سعودی 
است و این رویکرد غیرسازنده و مخرب راه به جایی ندارد«. سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه امید داشتیم توافق هسته ای به حل مسالمت آمیز 
مسائل منطقه منجر شود، تصریح کرد: »امید می رفت در پی موفقیت مذاکرات هسته  ای و اقبال جهانی به روش گفت وگوی سازنده و فراگیر برای حل 
و فصل مسالمت آمیز مشکلات منطقه، برخی رویکردهای انحصارطلبانه و غیرمنطقی از سوی همسایه جنوبی ما نیز کنار گذاشته شود ولی متاسفانه 
به نظر می  رسد برخی در درک شرایط و روندهای سازنده منطقه ای مشکل دارند و خیال محال تغییر همه جهان و جهانیان را برای رضایت خود دارند«.
افخم اضافه کرد: »به کار گرفتن چنین ادبیات متفرعنانه و سخیف و خارج از عرف دیپلماتیک راجع به سرنوشت سایر ملت ها نشانه در جا زدن سیاسی 

است و متاسفانه همین نگاه باعث شده چند کشور و ملت منطقه از جمله سوریه و یمن گرفتار جنگ و افراط گرایی سازمان یافته شوند«.

جدالبرسرِ»سرلیستی«
بحث بر ســر »سرلیســتی« اصلاح طلبــان در تهران 
همچنان ادامه دارد. سرلیســتی محمدرضا عارف که 
در انتخابات ریاست جمهوری 92 به نفع روحانی  کناره 
گیری کرد، از مدت ها پیش مطــرح بود. گزینه ای که 
حزب کارگــزاران از بزرگ ترین مخالفان آن بود و آن ها 
حتی گزینه های اصولگرایی مثل ناطق و لاریجانی را 
نیز به عنوان سرلیســت و بعدا ریاست مجلس مطرح 
کرده بودند. بحث بین گروه های مختلف اصلاح طلب 
که همچون اصولگرایان و با شانس بیشتری نسبت به 
اصولگرایان به امید اجماع هســتند، در نهان و آشکار 
ادامه داشــت تا اینکه شــورای عالی سیاست گذاری 
اصلاح طلبان تشکیل شد و در نهایت اولین جلسه اش 
را تشکیل داد و گفته شد در این جلسه بر سر عارف هم 
به عنوان ریاست شورا و هم به عنوان سرلیست و گزینه 
ریاست مجلس اجماع شــده است. جلسه ای که خود 
عارف به دلیل آنچه مشغله شخصی بود حضور نیافته 
بود. به هر حال به نظر می رسید گروه های اصلاح طلب 
روی عارف اجماع کرده اند، ولی با توجه به صحبت های 
امروز محمدرضا تابش به نظر می رسد همچنان اختلاف 
نظرهایی میان اصلاح طلبان وجود دارد.   محمدرضا 
تابش نماینده مردم اردکان در مجلس شورای اسلامی، 

امروز گفته اســت کــه اصلاح طلبان هنــوز به بحث 
سرلیستی در انتخابات آینده مجلس نرسیده اند، هرچند 
راهبردشان برای انتخابات تدوین شده است. تابش از 
تلاش برای اجماع حداکثری در انتخابات آتی مجلس 
در میان اصلاح طلبان گفته است و تاکید کرده است:  
»اینکه سرلیســت چه کسی باشــد باید از سوی افراد و 
گروه هایی که در ائتلاف مشارکت دارند تصمیم گرفته 
شود«. او همچنین گفته است که حرکت اصلاح طلبان 
برخلاف دوره های گذشته از سطوح پایین و از حوزه های 
انتخابیه شهرستان ها آغاز شــده است و در عین حال 
اظهار کرده است: »اگر در نهایت اگر در حد ۱0درصد 
هم به اجماع نرسیم، آسمان به زمین نمی آید و زمین هم 
به آسمان نمی رود«.  امروز همچنین رسول منتجب نیا 
قائم مقام حزب اعتماد ملی نیز در یادداشتی در روزنامه 
اعتماد درخصوص شــورای سیاســتگذاری اصلاح 
طلبان و سرلیســتی عارف نوشته است. منتجب نیا در 
این یادداشت با تاکید بر اینکه اعتماد ملي بسیار نگران 
اختلاف و تفرقه بوده، نوشته است: »با تلاش هایي که 
انجام شد با همراهي همه اصلاح طلبان توانستیم به 
این مهم دست یابیم که همه حول یك محور و زیر یك 
سقف جمع شویم«. او در ادامه موضع حزب اعتماد ملي 
درباره نقش عارف در جبهه اصلاحات را بسیار شفاف 
خوانده و تصریح کرده است: »ما نه تنها از ریاست عارف 
در شوراي عالي سیاســتگذاري حمایت مي کنیم که 
براي ریاست شــوراي عالي ایشان را شایسته ترین فرد 
مي دانیم. از طرفي براي سرلیستي تهران در انتخابات 
نیز معتقدیم ایشان باید سرلیست اصلاح طلبان باشند. 
در نهایت هم براي ریاســت مجلس آتي آقاي عارف را 

شایسته و لایق مي دانیم«.

اصلاح قانون حمایت از آمران به معروف 
سخنگوی دولت: مصوبه ایراداتی دارد

قانون حمایت از آمران به معروف و ناهیان منکر، که هرچند نمی توان به درستی نام 
قانون بر آن نهاد، هنوز هم دست به دست می چرخد. این را می توان از حرف های 
ســخنگوی دولت  فهمید وقتی در نشست خبری با اصحاب رسانه گفت: »این 
مصوبه که از سوی مجلس به دولت ارائه شد، ایراداتی به همراه داشت و به دنبال 

برخی تداخلات موجود، مواردی از این مصوبه هنوز در حال اصلاح است«. 

مصوبه هنوز در حال اصلاح است
9 اردیبهشــت ســال جاری بود که قانون حمایت از آمران به معروف و ناهیان از 
منکر از سوی رئیس مجلس شــورای اسلامی به رئیس دولت ابلاغ شد. حسن 
روحانی اما از امضای این قانون خودداری کرد و در نهایت طرح به شــورای حل 
اختلاف فرستاده شد. وی به عنوان رئیس قوه مجریه از یک اختیار قانونی خود 
بهره جســت: »جلوگیری از ابلاغ و نامه به مقام معظم رهبری«. روحانی در این 
نامه از رهبری خواســته بود اجرای قانون حمایت از آمران به معروف و ناهیان از 
منکر، متوقف شود. البته به نظر می رسید رئیس جمهور، در این راه تنها نیست، 
چرا که رئیس مجلس خبرگان رهبری هم در این باره گفته بود: »رئیس جمهور از 
نظر اجرا یک مشکلاتی به نظرشان رسیده بود و به همین دلیل نامه ای خدمت 
مقام معظم رهبری می نویسد و معظم له نیز نامه را به هیئت حل اختلاف قوا که 
فعلا در سیستم قانون موظف به بررسی موارد اختلافی بین قوای سه گانه است، 
ارجاع می دهند و در نهایت نتیجه بررســی این هیئت مــورد ابلاغ قرار می گیرد. 
رئیس جمهور از نظر اجرا یک مشکلاتی به نظرشان رسیده بود و به همین دلیل 
نامه ای خدمت مقام معظم رهبری می نویسد و معظم له نیز نامه را به هیئت حل 
اختلاف قوا که فعلا در سیستم قانون موظف به بررسی موارد اختلافی بین قوای 

سه گانه است، ارجاع می دهند«.
حالا محمد باقر نوبخت، ســخنگوی دولــت خبر از فعــل و انفعالاتی جدید در 
خصوص این قانون داده و گفته در دســت بررسی و اصلاح است: »این مصوبه 
که از سوی مجلس به دولت ارائه شد، ایراداتی به همراه داشت و به دنبال برخی 

تداخلات موجود، مواردی از این مصوبه هنوز در حال اصلاح است«.
سخنگوی دولت در این کنفرانس مطبوعاتی، حرف های دیگری هم زده است. 
نوبخت در مورد لایحه دائمی شــدن احکام برنامه ششــم توسعه اظهار داشت: 
»این لایحه در اولین جلســه مجلس شورای اســلامی با قید یک فوریت تقدیم 

مجلس می شود«.
وی افزود: »دولت موظف است برای شرایط پســاتحریم برنامه ریزی مناسبی 
داشــته باشد و با توجه به اینکه برنامه ششم توســعه از سال 9۵ در کشور اجرایی 
خواهد شد،  برگرفته از سیاســت های ابلاغی مقام معظم رهبری و در چارچوب 

سیاســت های اقتصاد مقاومتی در سازمان مدیریت و برنامه ریزی در حال تهیه 
و تنظیم است«.

محمد باقر نوبخت با اشاره به بودجه سال ۱39۵ گفت: »بودجه سال 9۵ در مهلت 
قانونی با روش بودجه ریزی بر مبنای عملکرد در حال تهیه و تنظیم است که در 
مهلت قانونی به مجلس شورای اسلامی ارائه می شود. برای ماه های باقی مانده 
تا پایان سال جاری نیز دولت یازدهم بسته سیاستی مناسبی را برای سرعت بخشی 

به خروج از رکود و افزایش رشد اقتصادی همراه با مهار تورم اجرا خواهد کرد«.

در انتظار اخبار امیدبخش مقابله با تروریسم باشید
ســخنگوی دولت یازدهم بــا تاکید بر اینکه بــه برای مقابله بــا داعش تدابیری 
اندیشیده شده است، تصریح کرد: »موضوع فعالیت روسیه در سوریه برای مقابله 
با داعش و هم پوشانی با ایران بیان شده که ما از نظر مستشاری کمک می کنیم 
و به این حد بســنده می کنیم. در آینده نزدیک اخبار امیدبخشــی برای مقابله با 

تروریسم در منطقه خواهید شنید.«

حمله به دزفول امنیتی است
نوبخــت در خصوص وضعیــت حمله مســلحانه در دزفول خاطرنشــان کرد: 
»مســئولان قضایی اعــلام کردند که موضــوع امنیتی بوده اســت و نیروهای 
اطلاعاتی و امنیتی نیز بــا دقت اقدام کردند و بــه زودی جزئیات اعلام خواهد 
شد. موضوع احتمال تهدید کشور توسط برخی گروه های تکفیری و تروریستی، 
موضوع جدیدی نیســت؛ بارها اعلام شــده که گــروه هایی که بــرای فعالیت 

تروریستی اعزام شده بودند، دستگیر شدند«.
وی اضافه کرد: »مرزها همچنان با دقت در کنترل نیروهای امنیتی و اطلاعاتی 

کشور است و وظایف خود را برای امنیت بخشی به خوبی انجام می دهند«.
سخنگوی دولت تدبیر و امید با تاکید بر دقت به اجرای برنامه جامع اقدام مشترک 
عنوان کرد: »اعلام لغو و یا دستور برای آغاز روند توقف تحریم ها از سوی رئیس 
جمهوری آمریکا و اتحادیه اروپا باید در چارچوب برنامه زمان بندی شــده اجرای 
برجام باشد.  البته باید در این فضای بی اعتمادی، احتیاط، دقت و مراقبت از سوی 

مسئولان ذیربط در امر اجرای برجام صورت گیرد«.

بازهم زائر اعزام خواهیم کرد
محمدباقر نوبخت با بیان اینکه از همه ظرفیت ها برای پیگیری فاجعه منا استفاده 
می کنیم، اظهار داشت: »احقاق و اســتیفای حقوق جانباختگان، مفقودان و 
مجروحان فاجعه منا از دو مســیر در حال انجام است. نخســت اینکه دولت به 

جد پیگیر آن است و از طریق سازمان حج در عربستان آن را دنبال می کند. قوه 
قضاییه نیز کانالی را برای پیگیری شکایت افراد مرتبط با این حادثه تعریف کرده 
که در حال انجام است؛ همه این اقدامات برای جبران اتفاقاتی است که امسال 

در منا رخ داد«.
وی ادامه داد: »ما برای ســال های آینده هم برای زیارت خانــه خدا زائر اعزام 
خواهیم کرد و حجاج ما باید امنیت کافی داشــته باشند؛ با توجه به اینکه ضعف 
مدیریت در عربستان وجود دارد ما آنچه در توان داریم برای پیگیری و جبران آن 

به کار خواهیم گرفت«.
نوبخت دربــاره برگزاری انتخابات الکترونیک نیز بیــان کرد: »ما علاقه مندیم 
زیرســاخت ها به گونه ای برای این موضوع در سراسر کشور فراهم شود تا از این 
شــیوه برای جمع آوری آرای مردم اســتفاده کنیم اما فعلا برای برخی استان ها 
و مراکز آن ها این اقدام انجام خواهد شــد. ما وظایف خــود را به گونه ای انجام 
می دهیم که حق مردم ضایع نشود به همین جهت آنچه در تایید صلاحیت ها در 
دولت و در وزارت کشور از طریق هیئت های اجرایی انجام می شود، نهایت دقت 

اعمال خواهد شد«.
ســخنگوی دولت در پاسخ به ســوالی مبنی بر شــکایت جهانگیری از دو رسانه 
گفت: »می توانند به ما ایراد بگیرند اما حق ندارند تهمت و افترا بزنند. مانند همان 
موضوعی که به دکتر جهانگیری گفته شد که قابل تعقیب است و برای رسانه ای 
که این را نوشــت، فرصتی وجود دارد که اســنادش را بــه دادگاه ارائه دهد. قوه 
قضاییه با دقت و عدالت رســیدگی می کند و برای آن ها تفاوتی ندارد چه کسانی 

مقابلشان باشند.«

 عکس استقبال مردم از روحانی برای 
ساعات ابتدایی صبح بود

محمدباقــر نوبخت با تاکید بر اینکه اســتقبال مــردم مازندران پرشــور بود، در 
خصوص عکســی کــه در فضای مجازی منتشــر شــده بود، اظهار داشــت: 
»همــه تصاویر ســفر رئیــس جمهــوری را دیــدم. آن عکس ســاعت هفت و 
نیم - هشــت صبح از ورزشــگاه را هم دیدم. طبیعی است اســتادیوم به یکباره 
 پر نشــود. بســیار ســخیف اســت که برخی مخالفــان دولت به ایــن روش ها 

متوسل می شوند. 
آنچه در میان مردم می گذرد را در انتخابات گذشته دیدید و باز هم در انتخابات آینده 
خواهید دید. نظرسنجی اخیر هم قابل توجه است، ما لحظه به لحظه باخبریم چه 
 می گذرد. اگر این مسائل باعث آرامش گروهی و کم شدن بغض آن ها می شود، 

مدارا می کنیم«.

واکنش روز پیگیری روز

اورانیومغنیشدهرادربازارهایخارجمیفروشیم
رئیس ســازمان انرژی اتمی از نهایی شــدن موضوع تبادل سوخت هســته ای میان جمهوری اسلامی ایران و روســیه و حضور هیئت ایرانی در مســکو به همین منظور خبر داد. علی اکبر صالحی 
درباره نحوه تبادل ســوخت هســته ای گفت: اکنون حدود 9 تن اورانیوم غنی شــده داریم که باید بر اســاس تعهد ما در برجام یا آن را رقیق کنیم  یا در بازارهای فروش عرضه کنیم که ترجیح ما بر 
آن بود تا این میزان اورانیوم غنی شــده را در بازار به فروش برســانیم. به گفته وی بر این اســاس اورانیوم غنی شده برای فروش به کشور روسیه ارسال خواهد شــد و ما به ازای آن اورانیوم طبیعی 
دریافت می کنیم. صالحی در عین حال تصریح کرد که از این پس نیز تهیه اورانیوم مورد نیاز کشــور از بازارهای عرضه این محصول بدون محدودیت تهیه می شــود. وی افزود: بر اســاس برجام 
۵ هــزار ســانتریفیوژ برای ما باقی می ماند که می توانند هرماه معادل صد کیلوگرم اورانیوم ۵/3 درصد را تولید کنند که ما آن را تبدیل به ســوخت و برای عرضه در مراکــز مختلف و همچنین برای 
فــروش به خارج تهیه می کنیم. وی این موضوع را از نقاط قوت برجام برای کشــورمان دانســت و گفت در یکی دو ماه آینده کــه باید اقدامات علی الارض را انجام دهیم. باید تبادل ســوختمان را 

نیز انجام دهیم.

سیاسی


